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اقتصاد 14
ایسنا- وزیر تعاون گفت: در اختصاص بودجه فراگیر بیشترین سهم را به استان های کم برخوردار دادیم. علی ربیعی اظهار کرد: عدالت بین نسلی و عدالت منطقه ای 
از رئوس اقتصاد مقاومتی است که برای استان ها و مناطق نابرخوردار و کم برخوردارتر لحاظ خواهد شد.  وی با اعلام این که در سال ۹۳ عده ای رشد را انکار کردند و 

اکنون نیز اشتغال زایی را انکار می کنند! علت نامحسوس بودن اشتغال را بیکار ماندن دهه شصتی ها در دهه ۸۰ و انتقال آن ها به این زمان ذکر کرد.

تخصیص بیشترین سهم بودجه اشتغال 
فراگیر به استان های کم برخوردار 

شنبه ۹ دی 13۹6 . 11 ربیع الثانی 143۹ . شماره 1۹71۹

...یادداشت
  حسین بردبار 
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آیا برای همه عوارض جراحی اقتصادی 
تدبیر شده است؟ 

از ظاهر لایحه بودجه سال آینده برمی آید که دولت تصمیم 
به جراحی اقتصادی دیگری با هدف محرومیت زدایی و 
اشتغال زایی گرفته است اما پرسش اصلی این است که 
آیا در این لایحه مواظبت لازم شده است که خون ریزی 
این جراحی به قدری نباشد که منجر به از حال رفتن یا 
مرگ مریض نشود؟ از یک سو در لایحه بودجه سال آینده 
برنامه ویژه حمایت از خانوارهایی که درآمدی زیر خط فقر 
مطلق دارند با پرداخت یارانه نقدی و غیرنقدی چند برابر 
میزان یارانه نقدی فعلی و همچنین برنامه اشتغال زایی 
برای اقشار مختلف جوانان دیده شده است اما از سوی 
دیگر زمزمه افزایش قیمت بنزین به لیتری 15۰۰ تومان 
و قیمت گازوئیل به لیتری 4۰۰ تومان و حذف یارانه ۳4 
میلیون نفر به گوش می رســد. اکنون باید از مسئولان 
سازمان برنامه و بودجه پرسید که آیا این جراحی اقتصادی 
در شرایط کنونی کشور به صرفه و صلاح جامعه است؟ 
مسلم است که کسی مخالف بهبود امراض اقتصاد ایران 
نیست ولی آیا تشخیص بیماری و نسخه ای که برای درمان 
در بودجه سال آینده پیچیده شده جامع الاطراف است و 
همه جوانب را درنظر گرفته است؟ به عبارت دقیق تر آیا 
فقط جنبه های اقتصادی درنظر گرفته شده یا جنبه های 

اجتماعی و... نیز دیده شده است؟ 
به نظر می رسد نسخه ای که دربودجه سال آینده برای 
بهبود وضعیت اقتصادی کشور پیچیده شده عنایت لازم 
را به عوارض اجتماعی این جراحی اقتصادی ندارد. این 
نکته ای است که نگارنده در مورد آن در اولین کنفرانس 
مطبوعاتی رئیس سازمان برنامه و بودجه دربــاره لایحه 
بودجه سال آینده از دکتر نوبخت پرسید و پاسخ نزدیک به 
این مضمون بود که این بودجه اتفاقا برای محرومیت زدایی 

و اشتغال زایی است. 
حال باید از مسئولان تدوین بودجه کشور پرسید که به چه 
دلیل راه های کم هزینه تر را برای این منظور دنبال نمی 
کنند، مسئولان سازمان برنامه و بودجه ازجمله رئیس 
محترم آن تاکنون بارها گفته اند که حدود 4۰ هزارمیلیارد 
تومان انواع معافیت های مختلف مالیاتی درکشور وجود 
دارد. عــلاوه براین رقم کــلان؛ ارقــام چند هــزار میلیارد 
تومانی فرار مالیاتی نیز گاهی از سوی مسئولان سازمان 
امور مالیاتی مطرح می شود که اگر این وضعیت سامان 
دهی شود می تواند کمک قابل توجهی به وضعیت بودجه 
کند. مثلا چرا افراد زمین باز و ملّاکی که درشمال تهران 
یا سایر نقاط کشور خانه های خالی را بــرای زمانی که 
مسکن از رکود درآمد دپو کرده اند، نباید مالیات برخانه 
های خالی را بپردازند.چرا این نوع مالیات درکشور 
اجرایی نمی شود؟ چرا تنها ایران و عربستان هستند که 
درآن ها   از سود سپرده های بانکی مالیات دریافت نمی 
شود؟ چرا عده ای باید بتوانند از سپرده های میلیاردی 
خود درسیستم بانکی درآمدهای چند صدمیلیونی داشته 
باشند بدون این که کوچک ترین مالیاتی بپردازند؟چرا 
عده ای تاجرنما بتوانند از طریق کارت های اجــاره ای 

بازرگانی فرارمالیاتی میلیاردی داشته باشند؟و...
نکته قابل تامل دیگر متعادل کردن پرداخت ها درکشور 
دربخش های دولتی و غیردولتی است.بعد از ماجرای 
فیش های نجومی که منجر به یکسری مصوبات واصلاحات 
پرداختی  کمترین  و  بیشترین  میان  تفاوت  هنوز  شد 
دربخش های دولتی حدود 2۰ برابر است که این تفاوت 
دربخش های غیردولتی به مراتب بیشتر و بغرنج تر است 
درحالی که درکشورهای پیشرفته این سطح از تفاوت 
تک رقمی و دربــرخــی از کشورها زیــر پنج برابر است.
دولت به عنوان نهاد ناظر برعملکرد بنگاه های اقتصادی 
و زیرمجموعه خود ومجلس به عنوان نهاد قانون گذار 
و ناظر می توانند برای بهبود بیشتر این وضعیت تلاش 
کنند و البته تلاش های این دونهاد دروضــع مصوباتی 
برای درنظر گرفتن حداکثر حقوق برای مدیران رده بالای 
کشور به شرط تداوم و اصرار بر اجرایی شدن وجلوگیری 
ــوردن این مصوبات ستودنی اســت. درهرحال  از دورخ
دولت می تواند تدبیرهایی از این دست را برای سال آینده 
درنظر بگیرد که جراحی اقتصادی اش خون ریزی زیادی 

نداشته باشد.

 شاخص

کدام کسب و کارهای خدماتی در
 6 ماهه امسال، بیشتر رشد کرد؟ 

برخلاف بخش های کشاورزی و صنعت، گروه خدمات، 
در شش ماه نخست امسال با 7.2 درصد، بیشترین رشد 
را نسبت به دو بخش دیگر اقتصاد داشت. با این حال، 
سه رسته حمل و نقل و انبارداری، واسطه گری های 
مالی )به خصوص بانک ها( و خدمات مربوط به املاک 
و مستغلات و خدمات کسب و کار، رشد بالایی را در این 
بخش نسبت به سایر رسته ها داشته اند. این سه گروه 
به ترتیب نرخ رشد ۸.2، ۸.5 و ۸.4 درصد را در نیمه 
نخست امسال نسبت به نیمه نخست سال گذشته تجربه 

کرده اند.  )منبع: مرکز آمار ایران(

در حالی که گفت وگوها درباره افزایش قیمت بنزین توسط 
دولت در سال آینده داغ است، نمایندگان مجلس، عمدتا با 
اصل افزایش قیمت مخالف نیستند اما از ارائه پیشنهادها و 
طرح هایی برای تدریجی شدن این افزایش و کاهش فشار بر 

اقشار متوسط خبر می دهند.

فرمول مجلس بــرای پیشگیری از افزایش یک باره 	 
قیمت بنزین

ــردم شبستر  ــاره، معصومه آقــاپــور، نماینده م در ایــن ب
در مجلس در گفت وگو بــا فـــارس، گفت: تــعــدادی از 
نمایندگان طرحی را برای جلوگیری از افزایش قیمت 
حامل های انرژی در بودجه ۹7 تدوین کردند. وی ادامه 
داد: نمایندگان در این طرح به دنبال این هستند که 
فرمول جدیدی را برای قیمت حامل های انــرژی ارائه 
کنند که علاوه بر این که افزایش یک باره و زیادی را در 
قیمت حامل های انــرژی نداشته باشیم در عین حال 
بتوانیم قیمت ها را به فوب نزدیک کنیم. عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس اظهارکرد: افزایش قیمت حامل های 
انرژی در شرایطی که ما در رکود اقتصادی به سر می بریم 
برای جامعه سم است و در این شرایط افزایش قیمت به 

این شکل به صلاح نیست.
 آقاپور ضمن اشاره به طرح های دیگری راجع به مالیات 
بر ارزش افزوده و تکمیل ۳۰ هزار پروژه  نیمه تمام دولتی 
با مشارکت بخش عمومی و خصوصی گفت: این طرح ها 
بناست تا به کمیسیون تلفیق ارائــه شود تا در جریان 
بررسی لایحه بودجه ۹7 این موضوعات اعمال شود و 
اگر هم در آن جا این طرح ها اعمال نشد ما این موارد را در 

صحن علنی ارائه خواهیم کرد.

احتمالا بنزین 1200 تومان می شود	 
در همین حال، کاظم جلالی، رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس، در گفت و گو با خبرگزاری خانه ملت، با بیان این 
که دولت قصد دارد از افزایش قیمت حامل های انرژی 17 
هزار و 4۰۰ میلیارد تومان کسب درآمد کند، توضیح داد: 
کسب درآمد این مبلغ بستگی به این دارد که با چه فرمولی 
قرار است حامل های انرژی افزایش پیدا کند، این نکته حائز 
اهمیت است که در مجلس عده ای مخالف این موضوع 
هستند و کمیسیون انرژی کلا تبصره 1۸ را رد کرده است. 
وی گفت: باید مشخص شود که برای کسب 17 هزار و 4۰۰ 
میلیارد تومان فقط قرار است بنزین و گازوئیل گران شود یا 
سایر حامل های انرژی نیز افزایش قیمت خواهند داشت اگر 
دیدگاه دوم در نظر گرفته شود در واقع باید حداقل هر حامل 
انرژی 2۰ درصد افزایش قیمت داشته باشد و به عبارت دیگر 

قیمت بنزین 12۰۰ تومان در نظر گرفته شود.

سازوکار حذف یارانه نقدی در بودجه سال ۹7 مشخص 	 
نیست

جلالی درباره حذف یارانه برخی از اقشار هم گفت: براساس 
برآورد مرکز پژوهش ها حدود ۳۰ میلیون نفر از فهرست یارانه 
نقدی باید حذف شوند اما ساز وکار آن هنوز مشخص نیست و 
دولت باید در این زمینه توضیحاتی ارائه کند. عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در 
خصوص اجرای قانون هدفمندی یارانه ها در لایحه بودجه 
سال ۹7 اظهار کــرد: در اجــرای حذف یارانه نقدی باید 
دقیقا مشخص شود که با چه ضوابطی خانوارها و دهک ها 
از دریافت یارانه نقدی منع می شوند و با چه مکانیزمی در 
جهت فقرزدایی مبالغی در اختیار اقشار آسیب پذیر جامعه 

قرار می گیرد.وی ادامه داد: دولت حدود 67 هزار میلیارد 
تومان اعتبار برای ایجاد اشتغال در نظر گرفته است بحث ما 
این است که در اشتغال مانند طرح های زود بازده عمل نشود 
یعنی اگر ظرفیت براساس ضوابط کاملا دقیق ایجاد نشود 

احتمال دارد 67 هزار میلیارد تومان دچار مشکل شود.

چرا باید صاحب خودروی 500 میلیونی و مسافرکش 	 
بنزین را به یک قیمت بخرند؟

درباره افزایش قیمت بنزین، حاجی بابایی، دیگر نماینده 
مجلس نیز در همایش فرهنگیان به مناسبت نهم دی، گفت: 
در بحث گرانی بنزین باید تدبیر مناسب اندیشیده شود که 
مردم تحت فشار نباشند و عدالت اجتماعی باید در نظر گرفته 
شود. به گزارش فارس، وی افزود: کسی که خودروی 5۰۰ 
میلیون تومانی دارد، بنزین را با همان قیمت می خرد،که 
کسی که به زور یک پیکان برای مسافرکشی تهیه کرده است، 

این ها پیشنهادهایی است که می تواند، منابع را هدایت کند 
که به اقشار مردم آسیب نرسد.

پیشنهاد شیب ملایم برای افزایش قیمت بنزین	 
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس نیز، از شیب تند افزایش 
قیمت بنزین و حامل های انرژی در لایحه بودجه سال ۹7 
انتقاد کرد و با تأکید بر این که مجلس مخالف افزایش قیمت 
بنزین و حامل های انرژی نیست، اما باید منطقی و تدریجی 
باشد، افزود: هرگونه افزایش قیمت باید متناسب با سطح 
درآمدی جامعه باشد. وی در گفت وگو با تسنیم، با بیان این 
که نمایندگان تلاش می کنند هرگونه افزایش قیمت در 
حامل های انرژی با شیب ملایمی در سال ۹7 صورت گیرد، 
گفت: این میزانی که دولت در لایحه بودجه ۹7 برای افزایش 
قیمت حامل های انــرژی پیشنهاد داده، موجب شوک و 

افزایش تورم بی سابقه می شود.

ادامه مخالفت نمایندگان مجلس با افزایش شدید قیمت حامل های انرژی در بودجه ۹7 

طرح کاستن از شیب گرانی بنزین 

...بازار خبر
دلایل رکود بازار برنج ایرانی

فارس - رئیس انجمن واردکنندگان برنج 
با تأکید بر ایــن که واردات قاچاق برنج 
متوقف شده است، گفت: قیمت تمام شده 
بالا و ناتوانی مردم در خرید از عوامل رکود 
در بازار برنج ایرانی است. مرتضی شاه حسینی با بیان این که 
میزان عرضه و تقاضای برنج وارداتی با هم برابری نمی کند، 
گفت: براساس آمار، طی 1۰ تا 15 سال گذشته، به طور 
متوسط میزان مصرف برنج خارجی در هر ماه حدود 11۰ تا 
12۰ هزار تن بوده است که در سه سال گذشته حدود 7۰۰ 
تا ۸۰۰ هزار تن از آن از طریق واردات رسمی و حدود 6۰۰ 

هزار تن هم از طریق قاچاق به کشور وارد می شد.

 تأمین اعتبار پالایشگاه اصفهان از فاینانس 
کره جنوبی

مهر - مدیر برنامه ریزی تلفیقی شرکت ملی 
پالایش و پخش فراورده های نفتی، از تأمین 
اعتبار یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون یورویی 
طرح بهبود فرایند و بهینه سازی پالایشگاه 
اصفهان خبر داد. علیرضا آرمان مقدم با اعلام این خبر گفت: 
قرارداد طرح بهبود فرایند و بهینه سازی پالایشگاه اصفهان 
اسفند سال گذشته امضا شد که بر اساس آن، مقرر شد از محل 
خط اعتباری کره جنوبی اعتبار موردنیاز این طرح تأمین شود.

...حمل و نقل 
ورود ۲ فروند هواپیمای ATR به 

ناوگان ایران ایر 

دو فروند هواپیمای ATR از ســری قـــرارداد 2۰ 
 ATR فروندی شرکت هواپیمایی ایران ایر با کمپانی
صبح امروز وارد کشور می شود. به گزارش فارس، 
پیش از این شش فروند هواپیمای ATR وارد ناوگان 
ایران ایر شده بود. ایران ایر قرار است 2۰ فروند 
ATR، ۸۰ فروند بوئینگ و 1۰۰ فروند ایرباس از سه 
کمپانی سازنده خریداری کند. با این حال تاکنون به 
دلیل جذب نشدن فاینانسر، این خریدها به صورت 
نقدی و از محل مصوبه ۳۳۰ میلیون دلاری هما از 
صندوق توسعه ملی انجام شده و البته قرار است 
تا این مبلغ در آینده، به عنوان پیش پرداخت خرید 
هواپیماها به کمپانی های سازنده مدنظر قرار گیرد. 
همچنین به تازگی مدیرعامل ایران ایر گفت که 
برای خرید هواپیما، کمپانی های سازنده ایرباس 
ــرارداد متقبل شده اند  و بوئینگ طبق بندی از ق

فاینانس تعدادی از هواپیماها را بپذیرند.

...مالیات 
بخشنامه جدید مالیاتی برای 

پرداخت های بالای ۵ میلیون تومان 

 بر اساس بخشنامه  جدید سازمان امور مالیاتی، 
در صورتی که هزینه های پرداختی نقدی بیش 
از 5 میلیون تومان از طریق سیستم بانکی مودی 
انجام نشده باشد، به عنوان هزینه قابل  قبول 

مالیاتی محسوب نخواهد شد.
به گزارش تسنیم این بخشنامه با توجه به ابهامات 
حکم مذکور در تبصره ۳ ماده 147 قانون مالیات 
های مستقیم صادر شده که طبق آن، پذیرش 
هزینههای پرداختی قابل قبول مالیاتی که به 
شیوه تهاتری انجام نشـود از 5۰ میلیون ریال به 
بالا منوط به پرداخت یا تسویه وجه آن از طریق 

سامانه بـانکی است. 
گفتنی است برای تعیین در آمد مشمول مالیات ، 
هزینه ها از کل درآمد مودیان  کسر می شود. این 
دستور العمل جهت برای هزینه های قابل قبول 

صادر شده است.

...نفت 
طراحی متخصصان ایرانی برای 

کاهش هزینه ملی حادثه رگ سفید 

در حالی که به نظر می رسید، دو حلقه چاه امدادی 
که برای اطفای حریق چاه 147 میدان نفتی رگ 
سفید، با صرف هزینه های قابل توجه حفاری 
شدند و بعد از مهار آتش کاربرد دیگری ندارند، با 
طراحی جالب متخصصان صنعت نفت کشورمان، 
برای آغاز تولید دوباره از میدان رگ سفید مورد 
استفاده قرار می گیرند. آن گونه که تسنیم گزارش 
کرده، حمید دریس، مدیر فنی شرکت ملی مناطق 
نفت خیز جنوب با تاکید بر این که طراحی چاه ها 
به گونه ای است که قابل تبدیل به چاه تولیدی 
هستند، تصریح کرد: هم اکنون برنامه تولیدی 
شدن چاه انحرافی مشخص شده و کار را از همین 
امروز شروع می کنیم؛ برنامه تولیدی شدن چاه 
عمودی هم ارائه شده و هزینه های بسیار سنگینی 
که برای حفاری این چاه ها صرف شده، در تولید 

مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت.

...نظام بانکی 
 وعده صفر شدن وقوع جرایم در 

بانک ها، در آینده نزدیک 

مدیرکل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با 
انتظار می رود  بانک مرکزی گفت:  پولشویی 
در آینده نزدیک و با استفاده از زیرساخت های 
جدید مبارزه با پولشویی، وقوع جرم درسیستم 
بانکی کمتر از گذشته شود. به گزارش مهر به 
نقل از پژوهشکده پولی و بانکی، عبدالمهدی 
ارجمندنژاد گفت: همزمان با توسعه و تعمیق 
مباحث مربوط به مبارزه با پولشویی، بانک ها 
سیستم های جدیدی را نیز برای کشف تخلف و 
تقلب به کار گرفته اند. وی افــزود: با استفاده از 
اطلاعاتی که مبادله می شود، تخلفات و تقلب ها 
کشف و اقدامات انتظامی و قضایی برای مقابله 
با آن ها انجام می شود. به مرور این سیستم ها 
تقویت می شود تا در آینده نزدیک و با استفاده از 
این زیرساخت ها، وقوع جرم و جنایت در سیستم 

بانکی به صفر برسد.

قائم مقام بانک مرکزی: زیر ذره بین آمریکا 
هستیم 

قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به عبور از شرایط سخت تحریم و قطع 
ارتباطات بانکی گفت: ارتباط بانک های خارجی با ایران رو به بهبود است.
به گزارش مهر، اکبر کمیجانی گفت: تا قبل از برجام و در زمان تحریم ها با 
27 بانک جهانی ارتباط داشتیم که شاید کوچک و پر خطر بود که با تلاش 
بانک مرکزی بعد از اجرای برجام با بیش از ۳۳۰ بانک بین المللی رابطه 
کارگزاری و کاری داریم ولی با این حال کاملا زیر ذره بین آمریکا هستیم.
وی با اشاره به بهبود شرایط بانکی کشور بعد از اجرای برجام تصریح کرد: 
امروزه در مقایسه با زمان تحریم، وضعیت بانکی در عرصه بین المللی بسیار 
بهبود یافته است و عملا به منابع نفتی و حساب های خارجی کشور با هزینه 
کمتر و شرایط بهتر دسترسی پیدا کردیم.وی در ادامه با برشمردن شرایط 
اقتصادی در ابتدای فعالیت دولت یازدهم یادآور شد: محدودیت های بین 
المللی و رشد منفی اقتصادی، بانک مرکزی را مجبور کرد تا جهت گیری 
های خود را تغییر دهد و به سمت حمایت از تولید و اشتغال در شرایط رکود 
اقتصادی برود.کمیجانی با بیان این که هم اکنون و با تغییر جهت گیری 
ها شاهد افزایش سهم تامین سرمایه در گردش در بخش تولید هستیم، 
ادامه داد: این سهم با هدف حمایت از تولید و اشتغال از 46 درصد به 64 
تا 65درصد رسید و امسال نیز تداوم دارد، ضمن آن که تمامی بخش های 

صنعت و معدن از رشد منفی خارج شده و رشد مثبت داشته اند.

مدیرعامل بـــورس تــهــران از اجــرایــی شدن 
دستورالعمل های جدید طبق ابلاغیه سازمان 
بورس در روز شنبه ۹ دی ماه )امروز( خبر داد. 
به گــزارش پایگاه اطلاع رسانی بــازار سرمایه 
ایران)سنا(،قالیباف اصل با اشاره به اجرای 
دستورالعمل های جدید بورس از امروز، یکی 
از تغییرات با اهمیت دستورالعمل افشا را، 
جایگزین شدن گــزارش تفسیری مدیریت به 
جای گزارش پیش بینی عملکرد سالانه دانست 
و گفت: گزارش تفسیری مدیریت گزارشی از 
صورت های مالی و دیگر داده های آماری ناشر 
است که به باور مدیریت شرکت به فهم و درک 
از وضعیت مالی  بیشتر سهامداران شرکت 
فعلی و آینده، تغییرات در وضعیت مالی و نتایج 
عملیات شرکت کمک خواهد کرد. به گفته وی، 
همچنین شرکت ها باید اظهارنظر حسابرس 
خود نسبت به گزارش تفسیری مدیریت  را که 
همراه صورت های مالی میان دوره ای 6 ماهه و 

سالانه ارائه می شود نیز ارائه کنند.

تعلیق در انتظار غیرشفاف های بورس	 
وی ادامه داد: مطابق اصلاحات اعمال شده در 
این مواد، چنان چه ناشر الزامات دستورالعمل 
پذیرش را رعایت نکند یا در مواعد تعیین شده 
در دستورالعمل اجرایی افشای اطلاعات اقدام 
به افشای اطلاعات نکند یا این که عملکرد 
شرکت طی دو سال مالی گذشته منجر به زیان 
شده باشد، بورس باید علاوه بر اطلاع به عموم، 
نماد معاملاتی ناشر را وارد فرایند تعلیق کند. 
سخنگوی بــورس تهران تاکید کــرد: فرایند 
تعلیق یعنی نماد معاملاتی ناشر با احتیاط 
مــورد معامله قــرار می گیرد و چنان چه ناشر 
در مهلت ارائــه شده توسط بــورس، اقدامات 
اصلاحی را انجام دهد از شمول آن خارج و در 
غیر این صورت نماد معاملاتی ناشر تعلیق و 

وارد فرایند لغو پذیرش می شود.

اجرایی شدن دستورالعمل های جدید بورس از امروز 
عملکرد شرکت ها جایگزین پیش بینی های سالانه می شود 


